

基于Kinect数据主成分分析的人体动作识别

刘志强, 尹建芹*, 张玲, 魏军, 刘小丽

济南大学信息科学与工程学院山东省网络环境智能计算技术重点实验室, 山东 济南 250022

Human action recognition based on Kinect data principal component analysis

LIU Zhi-qiang, YIN Jian-qin*, ZHANG Ling, WEI Jun, LIU Xiao-li

Shandong Provincial Key Laboratory of Network Based Intelligent Computing, School of Information Science and Engineering, University of Jinan, Jinan 250022, China

摘要

图/表

参考文献(0)

相关文章(15)

全文: PDF (2226 KB) RICH HTML ^{NEW}

输出: BibTeX | EndNote (RIS)

摘要

为了提高家庭环境下人体动作识别的效率和精度,提出并实现了基于Kinect数据主成分分析的动作识别方法。首先,通过Kinect采集人体动作特征描述的时间序列数据,并构造人体姿态描述向量;然后,运用主成分分析方法分析不同时间点的特征值的差异,获得重构的特征值,使得不同类型的动作之间有明显区别。同时减少了冗余和噪声,有利于动作的判断和识别。最后,依据重构的特征和最近邻原则,进行动作的识别分类。实验结果表明,该方法对简单的人体动作识别精度可达80%以上,单个样本识别时间分别是1.67 ms和3.93 ms,基本满足对人体动作识别的精度、抗干扰能力和实时性等要求。

关键词 : 机器人, Kinect数据, 动作识别, 主成分分析(PCA)

Abstract :

To improve the efficiency and accuracy of human action recognition in the home environment, a method of action recognition based on Principal Component Analysis(PCA) of Kinect data was proposed and realized. Firstly, the time series data of human action feature description was collected by Kinect, and human pose description vector was constructed. Then, the PCA method was used to analyze the difference between the feature values at different time points and to obtain the reconstructed eigenvalues, by which the distinction between different types of actions can be more obvious. Moreover, the action description feature of the redundancy was filtered to reduce the redundancy and noise, which was conducive to the judgment and recognition for the human action. Finally, the recognition and classification of the action were performed based on the features of the reconstruction and the nearest neighbor principle. The experimental results show that the accuracy of this method is more than 80% for the simple human motion recognition. The identification time of a single sample is 1.67 ms and 3.93 ms, respectively. It can satisfy the human action recognition requirements for higher precision, strong anti-interference ability and real-time recognition.

Key words : robot Kinect data action recognition Principal Component Analysis(PCA)

收稿日期: 2015-06-05

中图分类号: TP391

基金资助:

国家自然科学基金资助项目(No.61203341, No.61375084)

通讯作者: 尹建芹(1978-),女,山东潍坊人,副教授,2000年于山东工业大学获得学士学位,2002年、2013年于山东大学控制科学与工程学院分别获得硕士、博士学位,主要从事图像处理及模式识别方面的研究。E-mail:ise_yinj@ujn.edu.cn **E-mail**: ise_yinj@ujn.edu.cn

作者简介: 刘志强(1988-),男,山东枣庄人,硕士研究生,2012年于山东大学机电一体化工程专业获得学士学位,主要从事图像处理和机器视觉领域的研究。E-mail:liuzq@qq.com

引用本文:

刘志强, 尹建芹, 张玲, 魏军, 刘小丽. 基于Kinect数据主成分分析的人体动作识别[J]. 光学精密工程, 2015, 23(10z): 702-711. LIU Zhi-qiang, YIN Jian-qin, ZHANG Ling, WEI Jun, LIU Xiao-li. Human action recognition based on Kinect data principal component analysis. Editorial Office of Optics and Precision Engineering, 2015, 23(10z): 702-711.

链接本文:

<http://www.oep.net/CN/10.3788/OPE.20152313.0703> 或 <http://www.oep.net/CN/Y2015/V23/I10z/702>

访问总数:6347948

版权所有 © 2012《光学精密工程》编辑部

地址: 长春市东南湖大路3888号 邮编: 130033 E-mail: gxjmgc@sina.com

